



## 衰老中蛋白质和DNA氧化损伤的影响及其通过热量摄入限制与锻炼产生的干预

Sataro Goto <sup>a,\*</sup>, Zsolt Radak <sup>b</sup><sup>a</sup> 日本顺天堂大学研究所健康、运动科学与医学研究会<sup>b</sup> 匈牙利泽梅尔魏斯大学运动科学研究会

### Implications of oxidative damage to proteins and DNA in aging and its intervention by caloric restriction and exercise

Sataro Goto <sup>a,\*</sup>, Zsolt Radak <sup>b</sup><sup>a</sup> Institute of Health and Sports Science & Medicine, Juntendo University Graduate School, Chiba 270-1695, Japan<sup>b</sup> Research Institute of Sport Science, Semmelweis University, Budapest M-1123, Hungary

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: [PDF \(359 KB\)](#) HTML 输出: [BibTeX](#) | [EndNote \(RIS\)](#) [背景资料](#)

**摘要** 本文将与年龄相关的蛋白质改变和DNA氧化称为“生物性衰老的公共机制”。氧化修饰的蛋白质和DNA随增龄而加剧，这一结论已在啮齿类动物中得到证实。通过调养可使老年动物蛋白质半衰期延长，DNA修复活动下降。在动物晚年限制饮食，可将蛋白质半衰期缩短降至年轻时的水平，从而降低老年动物体内变异蛋白质的水平。有规律的锻炼能减少大脑中氧化修饰的蛋白质，改善认知功能；还能缓解肝脏的氧化应激：改善NF-κB活性，增加还原型谷胱甘肽，并降低细胞核和线粒体DNA中的氧化鸟嘌呤。研究表明，有规律的运动对降低氧化应激有全身效应。因此，饮食控制和锻炼等生活方式能够扩大健康的范围，通过调节整体的抗氧化能力(包括蛋白质转换和DNA修复)，从而减少促使生理和病理性衰老的潜在受损蛋白质和DNA。

**关键词：** 衰老 饮食限制 DNA 运动 氧化应激 蛋白质

**Abstract:** In this short review we describe implications of age-related changes of protein and DNA oxidation as a public mechanism of biological aging. Oxidatively modified protein and DNA have been demonstrated to increase with advancing age in rodents. Half-life of proteins is extended and DNA repair activity declines in old animals. Dietary restriction initiated late in life can shorten the half-life of proteins to levels of young animals, thus contributing to reduce level of altered proteins in old animals by the regimen. Regular exercise reduced oxidatively modified proteins in the brain with improved cognitive functions. It attenuated oxidative stress in the liver, i.e., ameliorating activation of nuclear factor κB, increasing reduced glutathione, and decreasing oxidized guanine base in nuclear and mitochondrial DNA. These findings suggest that regular exercise has systemic effects in reducing oxidative stress. Thus, life-styles such as diet and exercise may extend health span, by up-regulating overall anti-oxidant capacities that include proteins involved in protein turnover and DNA repair, resulting in reduction of damaged proteins and DNA that potentially promote physiological and pathological aging.

**Significant point:** Evidence is presented that dietary restriction and exercise initiated late in life may extend healthspan by upregulating overall anti-oxidant capacities that include enzymes involved in protein turnover and DNA repair, resulting in reduction of damaged proteins and DNA that potentially advance physiological and pathological aging.

**Key words:** Aging Dietary restriction DNA Exercise Oxidative stress Protein

收稿日期: 2013-01-08; 出版日期: 2013-02-22

通讯作者: 日本顺天堂大学研究所健康、运动科学与医学研究会 E-mail: [gotosataro@sakura.juntendo.ac.jp](mailto:gotosataro@sakura.juntendo.ac.jp)

#### 引用本文:

Sataro Goto, Zsolt Radak. 衰老中蛋白质和DNA氧化损伤的影响及其通过热量摄入限制与锻炼产生的干预[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2013, 2(2): 75-80.

Sataro Goto, Zsolt Radak. Implications of oxidative damage to proteins and DNA in aging and its intervention by caloric restriction and exercise[J]. Journal of Sport and Health Science, 2013, 2(2): 75-80.

#### 服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

#### 作者相关文章

- ▶ Sataro Goto
- ▶ Zsolt Radak

- [1] Dwayne P. Sheehan, Larry Katz. 6周每天进行运动电子游戏课程对四年级学生平衡能力的影响[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2013, 2(3): 131-137.
- [2] Hai Bo, Ning Jiang, Li Li Ji, Yong Zhang. 衰老中的线粒体氧化还原代谢: 运动干预的影响[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2013, 2(2): 67-74.
- [3] Chounghun Kang, Li Li Ji. PGC-1 $\alpha$ 在肌肉功能和衰老中的作用[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2013, 2(2): 81-86.
- [4] Zsolt Radak, Orsolya Marton, Eniko Nagy, Erika Koltai, Sataro Goto. 体育运动与活性氧对大脑的复杂作用[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2013, 2(2): 87-93.
- [5] Mari Carmen Gomez-Cabrera, Beatriz Ferrando, Thomas Briocche, Fabian Sanchis-Gomar, Jose Vina. 老年人的运动与抗氧化补剂[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2013, 2(2): 94-100.
- [6] J. Larry Durstine, Benjamin Gordon, Zhengzhen Wang, Xijuan Luo. 慢性疾病与体力活动[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2013, 2(1): 3-11.
- [7] Craig A. Williams, Daniel Stevens. 囊肿性纤维化年轻病人的体力活动与运动训练: 当前的研究建议与证据[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2013, 2(1): 39-46.
- [8] Neil Armstrong. 年轻人是健康且积极的——事实还是假象?[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2012, 1(3): 131-140.
- [9] Tongjian You, Xuewen Wang, Rongze Yang, Mary F. Lyles, Dawei Gong, Barbara J. Nicklas. 肥胖妇女减脂时运动训练强度对脂肪组织激素敏感脂酶基因表达的影响[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2012, 1(3): 184-190.
- [10] Hui Liu, William E. Garrett, Claude T. Moorman, 于冰. 运动中股后肌拉伤的损伤率、机制及风险因素[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2012, 1(2): 92-101.
- [11] Laura M. Schwab Reese, Ryan Pittsinger, Jingzhen Yang. 运动损伤后心理干预的作用[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2012, 1(2): 71-79.
- [12] Sakiko Oyama. 棒球投手投球的运动学、关节负荷及损伤预防[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2012, 1(2): 80-91.
- [13] 虞定海, 杨慧馨. 太极拳对中老年男性平衡机能的干预作用[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 2012, 1(1): 57-60.
- [14] Laura M. Schwab Reese, Ryan Pittsinger, Jingzhen Yang\*. 运动损伤后心理干预的作用[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 0, (): 11-.
- [15] Hui Liu, William E. Garrett, Claude T. Moorman, Bing Yu. 运动中股后肌拉伤的损伤率、机制及风险因素[J]. 《运动与健康科学》(英文版), 0, (): 14-.

访问量: 40416

沪ICP备05052054号

Copyright © 2011 Journal of Sport and Health Science

Tel: +86-21-51253133, 51253135 Fax: +86-21-51253133 E-mail: jshs@sus.edu.cn